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War ربالح

War

الحربِ

.الإمام عل (علَيه الّسلام) : رب حربٍ أعود من سلْم -1

1– Imam Ali (a.s.) said, ‘Many a war is more profitable than peace.’[Ghurar al-Hikam, no. 5320]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : الخُلف مثار الحروب2ِ

2– Imam Ali (a.s.) said, ‘Diversity is the instigator of wars.’[Ghurar al-Hikam, no. 705]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : اللَّجاج مثار الحروب3ِ

3– Imam Ali (a.s.) said, ‘Obstinacy is the instigator of wars.’[Ghurar al-Hikam, no. 406]

الإمام الحسين (علَيه الّسلام) : ألا إنَّ الحرب شَرها ذَريع ، وطَعمها فَظيع ، فمن أخَذَ لَها اُهبتَها ، واستَعدَّ لَها -4
عدَّتَها ، ولَم يألَم كلومها قَبل حلولها ، فذاكَ صاحبها ، ومن عاجلَها قَبل أوانِ فُرصتها ، واستبصارِ سعيه فيها ،
هكَ نَفْسلهوأنْ ي ، هقَوم نْفَعي ألا نفذاكَ قَم .

4– Imam al-Husayn (a.s.) said, ‘Know that the evil of war is swift, and its taste is bitter. Therefore, he
who prepares for it, and sees to its requirements, and does not suffer its wounds before its onset, he is
its master; but he who plunges into it before its proper time and before gaining insight into his own effort
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therein, he is fit not to benefit his people and to ruin himself.’[Sharh Nahjul Balaghah li Ibn Abi al-Hadid,
v. 3, p. 186]

Surprising the Enemy

ِدُوباغَتَةُ العم

5: مَل لاناً ، وقُلتاً وإعرونَهاراً ، وس لَيلا القَوم تالِ هؤلاءق م إلُوتعقد د ّألا وإن : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
.اغْزوهم قَبل أنْ يغْزوكم ، فواله‏ِ ما غُزِي قَوم قَطُّ ف عقْرِ دارِهم إ ذَلّوا

5- Imam Ali (a.s.) said, ‘Indeed I have called you to fight those people day and night both secretly and
openly, and I have told you: ‘Attack them before they attack you’, for by Allah no sooner are any people
attacked in the midst of their abodes than they are disgraced.’[Nahjul Balaghah, Sermon 27]

That Which Must be Observed Before the War

ما يلزم رِعايتُه قَبل الحربِ

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) : تَألَّفوا النّاس ، وتَأنَّوهم ، ولا تُغيروا علَيهِم حتّ تَدْعوهم ، فما عل الأرضِ من6
. أهل بيتِ مدَرٍ ولا وبرٍ إ تَأتون بِهم مسلمين أحب إلَ من أنْ تَأتون بنسائهم وأولادِهم وتَقْتُلوا رِجالَهم

6- The Prophet (S) said, ‘Befriend people, give them time, and do not raid them unless you first call
them [to Islam]. For you to call all the people of the earth, those who live in houses and those who live in
tents, to Islam is dearer to me than for you to bring me their womenfolk and children [as captives], and
to kill their men.’[Kanz al-’Ummal, no. 11300]

ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) ـ ف صفّين ـ : فواله‏ِ ما دفَعت الحرب يوماً إ وأنا أطْمع أنْ تَلْحق ب طائفَةٌ فتَهتَدي7
.بِ، وتَعشُو إل ضوئ، وذلكَ أحب إلَ من أنْ أقْتُلَها عل ضلالها

7- Imam Ali (a.s.) said at Siffin, ‘By Allah I did not postpone the war even for one day unless if I hoped a
group of people would join me to be guided by me and repose in my light, and I love that more than
killing them for their [choosing to remain in] error.’[Nahjul Balaghah, Sermon 55]



The Troops at the Forefront of the Army

مقَدَّمةُ الجيشِ

ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) ـ ف وصيته لزيادِ بن‏النَّضرِ ـ : اعلَم أنَّ مقَدِّمةَ القَوم عيونُهم ،وعيونَ المقَدِّمة طَلائعهم ،8
فإذا أنت خَرجت من بِلادِكَ ودنَوت من عدُوِكَ فلا تَسأم من تَوجيه الطَّلائع ف كل ناحية وف بعضِ الشّعابِ
مينم كَونَ لم ، ويكدُوم عكيرغلا ي ّجانبٍ ؛ حت لك رِ وفرِ والخَموالشَّج.

8- Imam Ali (a.s.), in his advice to Ziyad b. al-Nazr, said, ‘Know that the forefront of the people are their
eyes, and that the eyes of the forefront troops are their vanguards; so when you leave your land and
approach your enemy do not hesitate to send the vanguards to every side and to some mountain
passes, woods, hiding places and every side, lest your enemy attack and lie in ambush for you.’[Tuhaf
al-’Uqul, no. 191]

Military Instructions

تَعليمات عسرِيةٌ

9نهولا الر لسالر قتَللا ي : (هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

9- The Prophet (S) said, ‘Messengers and negotiators must not be killed.’[Qurb al-Isnad, p. 131, no.
456]

10الهام يوفِ عنللس أنْب راسِ؛ فإنَّهالأض وا علضوع ،رروا الحاسّفَقدِّموا الدّارِعَ،وأخ : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
، والْتَۇوا ف أطْرافِ الرِماح؛ فإنَّه أمور للأسنَّة ، وغُضوا الأبصار؛ فإنَّه أربطُ للجأشِ وأسن للقُلوبِ ، وأميتوا
للفَشَل دأطْر ؛ فإنَّه واتالأص .

10- Imam Ali (a.s.) said, ‘Put the armoured man forward and keep the unarmoured one behind. Grit your
teeth because this will make the swords skip off the skull, and dodge on the sides of the spears for it
changes the direction of their blades. Close the eyes because it strengthens the spirit and gives peace
to the heart. Kill the voices because this will keep off spiritlessness.’[Nahjul Balaghah, Sermon 124]

ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : لا تُقاتلوهم حتّ يبدَؤوكم، فإنَّم بحمدِ اله‏ِ عل حجة، وتَركم إياهم حتّ يبدَؤوكم11
، ريحج هِزواعلوِرا، ولا تُجعدْبِرا ، ولا تُصيبوا مه‏ِ فلا تَقْتُلوا مةُ بإذْنِ الزيمم علَيهِم ، فإذا كانَتِ الهَةٌ اُخْرى لجح



بأذى ساءّولا تَهيجوا الن.

11- Imam Ali (a.s.) said, ‘Do not fight them unless they initiate the fighting, because, by the grace of
Allah, you are in the right, and to leave them until they begin the fighting will be another proof for your
side’s right against them. If, by the will of Allah, the enemy is defeated, then do not kill the one who runs
away nor strike a helpless person nor finish off the wounded nor inflict harm on women.’[Nahjul
Balaghah, Letter 14]

12شرِكينبِلادِ الم ف مالس لْقأنْ ي (هآل و لَيهع هال َّلص) ِه‏ال رسول نَه : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

12- Imam Ali (a.s.) said, ‘The Prophet (S) prohibited poisoning the land of the polytheists.’[al-Kafi, v. 5,
p. 28, no. 2]

ـ الإمام زين العابدين (علَيه الّسلام) : إنْ أخَذْت الأسير فعجز عن المشْ ولَم ين معكَ محمل فأرسلْه ولا تَقْتُلْه ؛13
فيه الإمام مفإنّكَ لا تَدري ما ح.

13- Imam Zayn al-Abidin (a.s.) said, ‘If you take a captive who then cannot walk further, nor have you a
carriage for him, then set him free and do not kill him, for you do not know what would be the Imam’s
ruling about him.’[‘AIlal al-Sharai’a, p. 565, no. 2]

Prohibition of Running Away from the Battle

النَّه عن الفرارِ من الحربِ

15ف عار ؛ فإنَّه ِن الفَريوا متَحواس ، روا الـ : عاوِد فّينربِ‏ صح ف حابِهـ لأص (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
. الأعقاب34ِ ، ونار يوم الحسابِ ، وطيبوا عن أنفُسم نَفْسا ، وامشُوا إل الموتِ مشْياً سجحاً

15- Imam Ali (a.s.) said to his companions in the battle of Siffin, ‘Repeat the attack and be ashamed of
running away, for it is a disgrace that remains throughout the generations as a burden on their necks
and is a fire on the Day of Reckoning. Therefore, sacrifice your souls for other souls and cheerfully walk
to death.’[Nahj al-Sa’ada, v. 2, p. 232]

ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام) : من فَر من رجلَين ف القتالِ من الزحفِ فَقَد فَر ، ومن فَر من ثَلاثَة ف القتال16ِ
رفحفِ فلَم ين الزم .



16- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘He who runs away from the battle when faced with two men from the
enemy is a deserter indeed, but if he runs away from facing combat with three men, then he is not a
deserter.’[al-Kafi, v. 5, p. 34, no. 1]

17لسخْفافِ بالرتوالاس ، فيالدِّين نهن الوم ما فيهفِ ؛ لحن‏الزم راره‏ُ الفال مرح : (لامالّس لَيهع) ِضاالر ـ الإمام
‏ العادِلةةوالأئم ^.

17- Imam Ar-Ridha’ (a.s.) said, ‘Allah has prohibited running away from the midst of a battle because of
what it does in weakening one’s religion and degrading the messengers and the just Imams
(a.s.).’[‘Uyun Akhbar ar-Ridha, v. 2, p. 92, no. 1]

Employing Different Weapons in War

استخدام مختلَفِ الأسلحة ف الحربِ

18- لسرجوز أنْ يل يربِ : هالح أهل دائنن‏مم دينةن مع (لامالّس لَيهع) هأبا عبدِ ال ياثٍ : سألتغ بن حفص
علَيهم الماء ، وتُحرق بالنّارِ ، أو تُرم بالَمجانيق حتّ يقْتَلوا ، وفيهِم النّساء والصبيانُ والشَّيخُ البير والاسارى من
. المسلمين والتُّجار ؟ فقال : يفْعل ذلكَ بهِم ، ولا يمسكُ عنهم لهؤلاء ، ولا دِيةَ علَيهِم للمسلمين ولا كفّارةَ

18- Hafs b. Ghiyath narrated: ‘I asked Abu ‘Abdillah [al-Sadiq] (a.s.) about one of the cities of the
enemies in war, and whether it was permissible to inundate it with water, burn it with fire, or shoot it with
mangonels until they are killed, while there are among them the women, children, old men, and the
Muslim captives and merchants?’ He replied, ‘That can be done to them, and they are not to be left from
being attacked only because of the presence of these [among them], and the Muslims are neither liable
for blood-money nor expiation.’[al-Kafi, v. 5, p. 28, no. 6]

The Naval Force

يةُ القوةُ البحر

19- ِرالب داءن شُهه معندَ ال لالبحرِ أفْض داءإنَّ شُه :(هآل و لَيهع هال َّلص) هال رسول.

19- The Prophet (S) said, ‘Truly the martyrs of the sea are more meritorious with Allah than the martyrs
of the land.’[Kanz al-’Ummal, no. 11108]



The Fighting of Women

ساءّالن ربح

ـ الإمام الباقر أو الإمام الصادق (علَيهما الّسلام): إنّ رسول اله‏ (صلَّ اله علَيه و آله) خَرج بالنّساء ف الحرب20ِ
حرالج داوِيني ّحت.

20- Imam al-Baqir (a.s.) or Imam al-Sadiq (a.s.) narrated, ‘The Prophet (S) took the women to war in
order for them to treat the wounded, but he did not distribute the spoils of war among them but gave
them some free gifts instead.’[al-Kafi, v. 5, p. 45, no. 8]

Source URL: https://www.al-islam.org/mizan-al-hikmah-scale-wisdom/war#comment-0


	War
	War
	Surprising the Enemy
	That Which Must be Observed Before the War
	The Troops at the Forefront of the Army
	Military Instructions
	Prohibition of Running Away from the Battle
	Employing Different Weapons in War
	The Naval Force
	The Fighting of Women


